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Innledning 
Sabima har samarbeidet med Naturvernforbundet om høringsinnspill til forslag til 
instruks for regionale miljøtilskudd i jordbruket 2023-2026. Deler av innspillet er likt, 
men skiller seg noe i vekting og detaljer. 
 

Generelt 
Regionalt miljøtilskudd (RMP) er et viktig verktøy for norsk landbruk i arbeidet med 
de tre store utfordringene verden står overfor: klimaendringer, tap av biologisk 
mangfold og behov for økt matproduksjon. Disse utfordringene henger nært 
sammen, og klima- og naturkrisene kan ikke løses hver for seg.  
 
Ved fordeling av RMP-midler mellom fylkene har imidlertid biologisk mangfold ikke 
fått like stor tyngde som muligheten for klimatiltak. Det gjelder også prioriteringen 
av RMP innenfor flere fylker. Det er derfor behov for justeringer av betingelsene ved 
fordeling av RMP-midler mellom fylkene, mens vi fortsatt har mulighet til å ivareta 
viktige kulturbetinga naturtyper og artsmangfold. 
 
FN har utpekt 2021-2030 til naturrestaureringstiåret. Det er stort behov for å 
restaurere kulturbetingede naturtyper før de gror helt igjen og går tapt. Det er 
samtidig mye vanskeligere og dyrere å restaurere natur enn å vedlikeholde, så 
Norge bør utnytte at vi sammenlignet med mange andre europeiske land fortsatt 
har ganske mange områder med artsrike kulturbetingede naturtyper. Alle de 
kulturbetingede naturtypene står på Rødlista for naturtyper. Det er derfor viktig at 
RMP-potten er stor nok, slik at man innenfor fylkene kan sikre drift som 
opprettholder artsrike, kulturbetingede naturtyper gjennom utmarksbeite, seterdrift 
og skjøtsel, selv om det er nødvendig med støtte til klima- og erosjonstiltak. 
Behovet for en stor nok RMP-pott understrekes også av at satsene for 
støtteordningene gjennomgående er lave. Mange bønder mener at de er så lave at 
det ikke lønner seg å gjøre ofte tidskrevende innsatser. Flere bønder reagerer også 
på at det kan være store forskjeller fra fylke til fylke på hva man får i økonomisk 
støtte for samme tiltak, som for eksempel seterdrift.  
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Tiltakene som kan få støtte er etter Sabimas mening gjennomgående gode og 
viktige tiltak. Noen av tiltakene gir flere positive miljøeffekter. Et eksempel på det er 
støtteordningene til fangvekster som både er et godt klimatiltak, bra for jordhelsa og 
kan bidra til ivaretakelse av biologisk mangfold. Dette tiltaket er flyttet fra 
«Avrenning til vann» til «Jordhelse». Vi håper flyttingen ikke svekker bruken av 
fangvekster for å unngå avrenning. Det er viktig å stimulere tiltak for jordhelse, men 
der fangvekster også forhindrer avrenning vil de kunne bidra ikke bare til bedre 
vannkvalitet i nærmiljøet men også til f.eks. en friskere Oslofjord og det biologiske 
mangfoldet der. Hvis man får ny etablering av for eksempel tareskog og 
ålegrasenger vil de i sin tur gi positive effekter for både naturmangfold og klima. 
 

§ 16 Soner for pollinerende insekter 
Jordbruksproduksjonen er avhengig av pollinerende insekter, og manglende 
pollinering er et økende problem for jordbruksproduksjonen i verden, også i Norge. 
Støtteordningen til å så pollinatorvennlige frøblandinger og/eller skjøtte 
pollinatorvennlige soner på jordbruksareal (eller soner som grenser til 
jordbruksareal) er derfor viktig. Tillegget om at frøblandingen ikke må inneholde 
fremmede arter med risiko for spredning er etter Sabimas mening en meget viktig 
endring. Et problem er imidlertid at arter som i dag ikke defineres som 
problematiske, slik som honningurt, etter hvert kan bli et spredningsproblem på 
grunn av klimaendringer. Erfaringer fra Sverige bekrefter det.  
 
Tilsådde blomsterstriper på jordbruksareal kan være et godt tiltak der det ikke 
finnes alternativer. For å opprettholde biologisk mangfold av pollinatorer er 
imidlertid skjøtsel av fortsatt eksisterende, artsrike soner med stedegne arter, som 
grenser til jordbruksareal, mye viktigere enn nye blomsterstriper. Ofte trenger man 
ikke å så noe for å utvikle disse kantsonene, men bare gjøre enkle 
restaureringstiltak og skjøtte dem. På den måten ivaretar man også stedegen 
engflora og risikerer ikke at fremmede arter sprer seg i landskapet. Man legger 
heller ikke beslag på dyrka mark. Sabima mener derfor at dette burde være det 
foretrukne tiltaket fremfor etablering av striper på jordbruksareal. Vi støtter 
endringen om at arealer som er definert som naturområde, som grenser til dyrket 
mark, kun kan benytte stedegne frø.  
 

§ 18 Tilrettelegging av hekke- og beiteområder for fugler  
De siste 20 årene har vi mistet over en tredjedel av fuglene i kulturlandskapet. Arter 
som tidligere var vanlig å finne i jordbrukslandskapet, har blitt sjeldne. Særlig 
gjelder dette bakkehekkende fugler. Mer intensivt jordbruk og nedlegging av 
jordbruksareal er de viktigste årsakene. BirdLife Norge (tidligere NOF) lagde i 2020 
en rapport med tiltak for bakkehekkende fugler i jordbrukslandskapet, og NIBIO 
lagde samme år en rapport om fugler i jordbrukslandskapet. Begge rapportene 
trekker frem forholdsvis enkle tiltak som kan gjennomføres for å snu utviklingen og 
bedre forholdene for fugler som hekker i jordbrukslandskapet. Flertallet av disse 
tiltakene vil være positive for arter i kulturlandskapet generelt. 
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Samlede kommentarer til «Avrenning til vann» 
Langs alle vassdrag i kulturlandskapet, ikke minst i forbindelse med grasdekte 
kantsoner og tiltak i flomutsatt areal, er det viktig å sørge for ivaretakelse av den 
naturlige kantvegetasjon, inkludert busker og trær. Der hvor det er store 
erosjonsproblem og risiko for/erfaringer med at jordekanten sklir ut i bekken bør det 
også åpnes for, og gis RMP-tilskudd for, planting av busker/trær, uten å risikere 
produksjonstilskuddet.  
 
Vi mener at grasdekt kantsone i åker der det er erfart/vurderes risiko for avrenning 
til vassdrag burde være et krav for å få RMP-midler. Det samme gjelder § 28 om 
gras på arealer som er flom- og erosjonsutsatte, og § 29 om ingen jordbearbeiding 
på flomutsatte arealer, særlig hvis vassdragene de har avrenning til ikke har god 
tilstand etter vannforskriften. 
 
Vi ser også at det, utover vel utformede RMP-tilskudd, er behov for 
kompetanseheving på rådgiving innen landbrukets tiltak for å bidra til bedre 
vannhelse og motvirke eutrofiering osv. Dette for å bistå jordbrukere i å skreddersy 
tiltakspakken ut fra den enkelte gårds utfordringer med avrenning og erosjon.  
 

§ 34 (ny § 32) Grasdekt kantsone i åker 
Avrenning fra jordbruksmark er en av de store utfordringene i norsk vannforvaltning 
(i tillegg til at det medfører tap av jordpartikler og næring på avveie for bonden). Vi 
er enige i at tilskuddet skal gis der hvor det er risiko for avrenning til vassdrag, men 
som kommentar til det som står i begrunnelsen, om at endringen skal gi «mulighet 
for å spisse tiltaket til der hvor bonden vet av erfaring at vann fra jordbruksarealet 
har en risiko for å renne over i vassdraget» så mener vi at det er vel så viktig at 
vurderingen av risiko for avrenning gjøres ut fra helningsforhold (eksempelvis ut fra 
erosjonskart) og annet faglig grunnlag.  
 
Det står at kantsonen skal ha en bredde på minimum åtte meter, målt fra 
vassdragets normalvannstand, der minst seks meter ligger på fulldyrka areal, for at 
tilskudd skal gis. Siden avrenningsforsøk viser at kantsonen har økende effekt opp 
ti meter bredde, synes vi det er viktig at disse minimumsgrensene ikke blir 
maksgrenser – dvs det bør gis tilskudd til bønder som ønsker å sette av mer enn 
seks meter, særlig der hvor det er en smal stripe med naturlig vegetasjon, eller 
kanskje bare en «naken» grøftekant ned til vassdragets normalvannstand. Dette 
gjelder særlig langs vassdrag som sliter med vannkvaliteten. 
 

§ 35 (ny § 33) Kantsone i eng 
Kantsone i eng er på samme måte som grasdekt kantsone i åker et viktig tiltak for å 
nå målene i vannforvaltningen. Siden det fremgår av kommentarene at 
avrenningsforsøk viser at kantsonen har økende effekt opp til ti meter bredde, 
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foreslår vi at man får tilskudd for kantsone innen ti meter avstand fra vassdraget, og 
at minst seks meter bør ligge på dyrket areal.  
 
Hvis avstanden fra vassdragets normalvannstand til åkerkanten/kanten for dyrket 
mark (dvs engsarealet) er mindre enn åtte meter, må ikke statsforvalteren kunne 
sette ned bredden på den gjødsel- og sprøytefrie sonen. Dvs bredden på gjødsel- 
og sprøytefri sone i engen må da være minst seks meter. Dette for å unngå at 
gjødsel renner ut i vassdraget. 
 

§ 36 (ny § 34) Fangdam 
Denne bør endres, slik at man også sier noe om at dammen bør utformes slik den 
styrker naturmangfoldet, og spesielt bakkehekkende fuglearter. Tilskuddet bør økes 
dersom man setter av ekstra areal til fuglevennlig dam (slakke kanter o.l.). Tilskudd 
til fangdammer bør ikke bare omfatte etablering av nye dammer, men det må også 
bli mulig å få tilskudd til vedlikehold av eksisterende fangdammer. 
 

§ 44 (ny § 47) Klimarådgiving 
Støtte til klimarådgiving er meget viktig, men det bør også gis støtte til skjøtselsråd 
av f.eks. naturmangfold, kulturhistoriske områder og kulturminner. Tilleggene som 
er gjort i støtteordningene for skjøtsel av kulturminner er etter vår mening bra, 
likeså at det blir understreket at skjøtselen skal ivareta kulturminnet. Det er 
imidlertid ofte knyttet verdifull vegetasjon til kulturminner og kulturhistoriske 
områder. Hvis man skjøtter dem riktig, kan man ivareta både kulturminnene, 
kulturhistorien og det biologiske mangfoldet. For å få til slik skjøtsel kreves 
imidlertid ofte veiledning. Det bør også være mulig å få støtte til rådgiving for å 
utarbeide en tiltaksplan for ivaretakelse av naturmangfold.  
 
 
 
Vennlig hilsen 
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Generalsekretær 
 


